
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2022

9. volební období

Z Á P I S
z 9. schůze

hospodářského výboru,
která se konala dne 19. května 2022

v budově Poslanecké sněmovny, Sněmovní 1, 118 26 Praha 1
místnost č. 306

Přítomni: Ivan  Adamec,  Jan Bauer,  Stanislav  Blaha,  Klára  Dostálová,  Martin
Kolovratník,  Roman Kubíček,  Ondřej  Lochman,  Tomáš Müller,  Vojtěch
Munzar, Patrik Nacher, Marek Novák, Monika Oborná, Zuzana Ožanová,
Michael  Rataj,  Karel  Sládeček,  Jiří  Strýček,  Robert  Teleky,  Antonín
Tesařík, Libor Turek, 

Omluveni: Radim Fiala, Jiří Hájek, Michal Kučera, Michaela Opltová, Jiří Slavík,
Petr Vrána

P R O GR A M  :

1)
Schválení programu schůze  

Schůzi výboru zahájil a řídil předseda Ivan Adamec; v úvodu reagoval na
množící  se  nefunkčnost  přihlašovacích  karet  –  při  výměně  nutné  zažádat  o
naprogramování  pro  hlasování  i  ve  výborech;  přečetl  omluvy,  sdělil  návrh  na
změnu v programu (na žádost MPO záměna bodů 3. a 4.), nebylo připomínek –
hlasování o změně: 11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo → hlasování o programu jako
celku, nebyly k němu připomínky –  hlasování o programu: 14 pro, 0 proti, 0 se
zdrželo.

2)
Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 480/2004 Sb., o některých

službách informační společnosti a o změně některých zákonů (zákon o
některých službách informační společnosti), ve znění pozdějších

předpisů – sněmovní tisk 106

Ivan Adamec přivítal předkladatele a požádal o úvodní slovo.

Petr Očko, náměstek MPO sdělil důvody předložení novely – adaptace
nařízení  EP  a  Rady  EU.  Konkrétně  jde  o  zajištění  přiměřeného  a  účinného
vymáhání  předmětného nařízení  a  určení  dozorového  orgánu,  kterým je  ČTÚ.
Obdržen jeden PN posl. Munzara, který zpřesňuje textaci postupu ČTÚ v případě
méně  závažného  porušení  povinnosti  stanovené  předmětným  evropským
nařízením – MPO souhlas. Požádal o podporu z důvodu časové naléhavosti (lhůta
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pro adaptaci již uplynula) – možné negativní dopady na ČR a zdůraznil, že jde o
ryze technickou novelu pro přiměřené a účinné vymáhání předmětného nařízení.
(tabulka  s PN  a  stanoviskem  MPO  viz  https://www.psp.cz/sqw/hp.sqw?
k=3506&ido=1550&td=22&cu=9).

Ivan  Adamec  představil  další  ze  zástupců  předkladatelů  MPO  Violu
Fieberovou a přizvanou předsedkyni Rady ČTÚ Hanu Továrkovou. 

Zpravodaj  Marek  Novák  shrnul  dosavadní  průběh  ST v Poslanecké
sněmovně na plénu i výboru. V závěru zmínil podporu PN i celého návrhu zákona.

V rozpravě vystoupili:

Vojtěch Munzar – obhájil svůj předložený pozměňovací návrh – sledování
obecného  principu  při  méně  závažném  porušení  jakéhokoliv  nařízení.  Pro
upřesnění uvedl,  že stejný PN byl  předložen, také se souhlasným stanoviskem
MPO, v minulém volebním období – z časových důvodů nebyla novela projednána;

Klára Dostálová – vznesla dotaz. Jaký je rozdíl a kdo bude definovat co je
méně závažným a výrazně závažným porušením v souvislosti s doplněním slova
„vždy“ ve spojení s méně závažným porušením; 

Petr  Očko –  ČTÚ  má přístup  daný  přestupkovým řádem –  objektivněji
vysvětlí předsedkyně Rady ČTÚ;

Hana Továrková  – ČTÚ vyzývá vždy (komunikováno s posl. Munzarem);
principem PN bylo, že v méně závažných přestupcích se nebude sankcionovat,
pokud dojde k nápravě – týká se formálních záležitostí  –  uvedené popsala na
příkladu; ČTÚ při sestavování metodiky předem kvalifikuje, která porušení budou
považována za méně závažná nebo závažná –  vznikne  i  pro  tento  zákon;  na
základě  debaty,  která  proběhla  na podvýboru  hospodářského výboru  pro  ICT,
došlo ke spojení s asociacemi, pro něž bude ČTÚ jako regulátor nový – v plánu
kulatý stůl (v letních měsících) s cílem vysvětlit, jakým způsobem úřad pracuje,
kde jsou k dispozici příslušné dokumenty a jak postupovat v případě sporů;

V podrobné  rozpravě  zpravodaj  Marek  Novák  sdělil,  že  nejprve  dojde
k hlasování o PN posl. Munzara a následně k hlasování o usnesení, které přednesl.

Hlasování:

1. PN posl.  Munzara:  zpravodaj  +  MPO souhlas  –  16  pro,  0  proti,  0  se
zdrželo;

2. usnesení HV: 16 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 55
(viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212297).

Ivan Adamec poděkoval za projednání bodu, informoval o jednání skupiny
K5 na MD a v té souvislosti dodržet časový harmonogram schůze.

3)
SZÚ 2021 – kapitola 328 – Český telekomunikační úřad

Ivan Adamec otevřel projednávání bodu a předal slovo.

Hana  Továrková,  předsedkyně  Rady  ČTÚ uvedla  základní  číselné
parametry SZÚ – příjmy plněny na 104,08 % schváleného ukazatele; podstatná
část příjmů tvořena příjmy z aukce 5G – 5,5 mld. Kč, ze správy rádiového spektra
949  mil.  Kč  a  příjmy  ze  správy  čísel  107  mil.  Kč;  příjmy  výběrem správních
poplatků dosáhly 30,4 mil. Kč a příjmy z uložených pokut 12,6 mil. Kč; ostatní
příjmy ve výši 1,327 mil. Kč; podoba výdajové stránky rozpočtu kapitoly ČTÚ je
zásadně  ovlivněna  faktorem  úhrady  čistých  nákladů,  především  za  základní
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poštovní  služby  –  67  % rozpočtových  výdajů  ČTÚ;  s ohledem na neproběhlou
notifikaci čistých nákladů v r. 2021 – nebyly tyto vyčerpány; celkový schválený
rozpočet ve výši 2,236 mld. Kč čerpán pouze ve výši 31,2 % tj.  697 mil. Kč –
hlavní důvod nevyplacení úhrady čistých nákladů poštovních služeb; provedena
úhrada  čistých  nákladů  z poskytování  univerzální  služby  v elektronických
komunikacích – úhrada 27,5 mil. Kč; úhrada ztráty z poskytování zvláštních cen
62,912 mil. Kč; výdaje na zabezpečení plnění úkolů ČTÚ 606 mil. Kč – na platy
293  mil.  Kč  (aktuálně  596  zaměstnanců  s průměrným  platem  40 886,-  Kč);
kapitálové výdaje 44,340 mil. Kč.

Libor Turek zastupující  zpravodaje  Michala Kučeru uvedl,  že  důležité
ukazatele byly sděleny. Zopakoval základní ukazatele: příjmy ve výši 6 696 772
491 Kč,  výdaje ve výši  697 117 241 Kč, z toho kapitálových 44 342 737 Kč a
jejich % plnění / čerpání; na ukazateli platu zaměstnanců a platby za odvedenou
práci  (podíl  skutečnosti  a konečného rozpočtu 97,77 %) je zřejmě hospodárné
hospodaření ČTÚ. 

V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné  rozpravě  poslanec  Libor  Turek,  zastupující  zpravodaje
Michala Kučeru, přednesl návrh usnesení, o kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 18 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 56

(viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212301).

Ivan Adamec poděkoval za stručně a věcné projednání SZÚ a bod ukončil.

4)
SZÚ 2021 – kapitola 322 – Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR

Ivan Adamec přivítal předkladatele a požádal o úvodní slovo.

Jan  Dejl,  náměstek  MPO shrnul  základní  ukazatele  –  z důvodu
Covidových  opatření  nebyla  dodržena  původně  rozpočtovaná  čísla;  zvýšení
příjmů  nijak  dramatické  –  vyvoláno  objektivními  důvody  –  zejména  dividendy
ČEPS atd.; výdaje – konvenční zapojení nároků z minulých let – úvaha při samotné
přípravě  rozpočtu  a  následná  aktualizace  výdajových  položek  Covidových
programů; MPO na přímých Covidových programech vyplatilo přes 28 mld. Kč –
z přímých podpor v porovnání s jinými resorty, zejména MF, jde o největší částku
přímých dotačních programů; POZE výdaje 26 mld. Kč a v pořadí třetí nejvyšší
výdaje  na  zahlazování  činnosti  po  hornických  aktivitách  –  zejména  dáno
přihlášením MPO k řešení situace OKD (nyní pod MF) – dohoda na vzájemném
postupu zahlazování  území,  z pohledu  OKD,  neperspektivních  pro  další  těžbu;
ostatní podrobnosti v předložené materii – v případě jakýchkoliv dotazů připraven
odpovědět;  konstatoval,  že  i  přes  veškeré  změny MPO postupovalo  v souladu
s rozpočtovými pravidly a po celou dobu r. 2021 v zákonných rámcích; v závěru
požádal o podporu při schvalování; 

Zpravodaj  Jan Bauer  sdělil,  že  SZÚ není  o  ničem jiném než porovnání
kladného nebo záporného naplnění rozpočtu; příjmová i výdajová stránka se ve
výsledku  radikálně  měnila;  Jde  o  SZÚ  předkládaný  v přechodu  dvou  rozdílně
vládnoucích  politických  garnitur  –  i  přesto  doporučuje  podporu  předkládané
materie  – v rámci podpor prostřednictvím zmíněných dotačních programů bylo
vedeno  nespočet,  již  medializovaných,  diskusí  –  nevidí  potřebu  jakkoliv  dále
rozebírat;
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V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné  rozpravě  zpravodaj  Jan  Bauer přednesl  návrh  usnesení,  o
kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 17 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 57

(viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212300).

(Vzhledem k časovému prostoru byly předřazeny body v pořadí 11. 13. a 12.)

11) 

Různé

Ivan  Adamec informoval  o  konferenci  11.  května,  kterou  uspořádal
hospodářský  výbor  ve  spolupráci  s výborem  pro  bezpečnost  k Bezpečnosti
v energetice; výstupy medializovány – přenos ČT24; celková délka 3,5 hodiny –
účast  řady  klíčových  aktérů  –  zaznělo  mnoho  informací  napříč  energetickou
politikou;

13)

Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru

Ivan Adamec  informoval o mimořádné schůzi hospodářského výboru 1.
června 2022 od  14:00 hodin  –  na  programu energetický  balíček  pro  podporu
domácností  z hlediska plateb za elektřinu,  problémy se zásobníky a celá řada
dalších odborných témat – apeloval na členy výboru, aby uvedený dne vyhradili
pro  schůzi  HV;  uvedl,  že  projednávání  balíčku  proběhne  v legislativní  nouzi  –
druhé a třetí čtení následující den na schůzi PS (podávání PN na plénu při 2. čtení)
a následuje 3. čtení; doručení očekává v průběhu následujícího týdne; souběhu
schůzí několika výborů rozumí – každý se zachová dle svého zvážení; příští, řádná
schůze HV  připadá na čtvrtek 9. června 2022 (výborový týden) – na programu
kapitoly SZÚ 2021 ERÚ a ÚPV, případně projednané zákony PS.

12)
Informace z podvýborů

Ivan Adamec informoval o proběhlých schůzích podvýborů – podvýbor pro
ochranu spotřebitele (POS) 17. května, podvýbor pro dopravu (PPD) a podvýbor
pro podnikatelské prostředí (PPP) 18. května. Informace o splavnosti Labe z PPD
projednávány na ranní schůzce předsedy s místopředsedy a zástupci klubů – na
pořadu Mezinárodní  smlouva (Dohoda mezi  ČR a  SRN o  údržbě vnitrozemské
Labské vodní cesty – očekává velký odpor ze strany MŽP – na plénu PS proběhne
žádost  o  přidělení  ST  i  hospodářskému výboru  –  nutná  podpora  předkládané
smlouvy.

Ondřej  Lochman doplnil,  že  PPD  se  na  poslední  schůzi  zabýval
bezpečností  na  tratích  a  uvedeným  splavněním  Labe;  PPD  vzal  na  vědomí
aktualizaci  finanční  ekonomické  analýzy  –  mnoho  změn  v důsledku  dění  na
Ukrajině; informoval o osobní návštěvě oblasti – nezastává souznění s postojem
MŽP;  z pohledu  segmentace  dopravy  v ČR  PPD  plně  podporuje  výstavbu
plavebního  stupně  Děčín,  přihlíží  k novým  potřebám  vyvolaným  aktuální
geopolitickou  situací  a  má za  cíl  posílit  modalitu  dopravních  cest  ČR  –  uvedl
několik argumentů, které podvýbor vedly k citovanému postoji; v závěru požádal
o podporu při přikazování ST na plénu, hospodářskému výboru.  
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Tomáš Müller,  zastupující předsedu podvýboru Jiřího Hájka,  informoval o
proběhlé  schůzi  PPP,  kde  byly  řešeny  obnovitelné  zdroje  z titulu  stavebního
povolení – usnadňování povolovacích procesů výstavby, spolupráce MMR; zmínil
přínosné  kroky  ze  strany  MPO,  které  jsou  uskutečňovány;  avizoval  možné
usnesení.

Z důvodu příchodu zástupců SÚJB bylo projednávání bodu 13. přerušeno.

5)

SZÚ 2021 – kapitola 375 – Státní úřad pro jadernou bezpečnost

Ivan Adamec  zahájil  projednávání  bodu 5.,  přivítal  předsedkyni  SÚJB a
předal jí slovo. 

Dana  Drábová,  předsedkyně  Státního  úřadu  pro  jadernou
bezpečnost přítomné  seznámila  se  základními  proporcemi  SZÚ;  rozpočet
stanoven ve výši 472 914 tis. Kč na straně výdajů a 235 361 tis. Kč na straně
příjmů;  v průběhu roku výdajová část  upravena (473 879 tis.  Kč)  a  zapojením
nároků  z nespotřebovaných  výdajů  a  prostředky rezervního  fondu na  konečný
rozpočet 517 092 tis. Kč; příjmy naplněny ze 101 %, výdaje čerpány z 91,1 %; v r.
2021  splněny  všechny  závazné  ukazatele  rozpočtu,  vyjma  ukazatele  počtu
pracovníků v přepočteném stavu v kategorii  státních zaměstnanců, který nebyl
naplněn – opakovaně, po řadu let; v rozpočtu vznikl nečerpaný zůstatek ve výši
42 046  tis.  Kč  –  úspora  spojená  s mimořádnou  situací  v r.  2021  v souvislosti
s omezením  vzniklým  celosvětovou  pandemií  COVID  –  sekundárním  důvodem
posun realizace některých investic,  zejména do informačních a komunikačních
technologií  a  tím  odložených  plateb  do  r.  2022;  informovala  o  výhledech  –
pokračovat  v úsilí  doplnění  počtu  odborných  pracovníků  (inspektorů)  na
plánovaný  počet  (218  osob),  který  je  podložený  podrobnou  kompetenční
analýzou; co největší snaha o realizaci potřebných investic v oblasti ICT a RMS
s využitím  disponibilních  NNV;  uvedla,  že  SÚJB  čeká  nelehký  úkol  v rámci
rozpočtových jednání s MF zabezpečit dostatečné rozpočtové prostředky pro roky
2023-2025, nezbytných k plnění úkolů spojených s licencováním nového zdroje
JE.

Ivan Adamec přivítal i ostatní zástupce SÚJB.

Zpravodaj  Tomáš  Müller konstatoval,  že  základní  parametry  již  byly
sděleny; za stěžejní označil podporu pro nabírání nových pracovníků, především
s ohledem  na  dostavbu  jaderných  bloků  –  předpokládá  promítnutí  do
plánovaného rozpočtu; kvitoval kladný přístup k ženám na rodičovské a mateřské
dovolené;  schválení  předloženého  SZÚ  podporuje  –  zopakoval  čísla  celkových
příjmů, výdajů a kapitálových výdajů.

V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné rozpravě zpravodaj Tomáš Müller přednesl návrh usnesení, o
kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 19 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 58

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212304).

6)
SZÚ 2021 – kapitola 353 – Úřad pro ochranu hospodářské soutěže
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Ivan  Adamec  zahájil  projednávání  další  kapitoly  SZÚ  a  předal  slovo
předkladateli.

Petr Solský, místopředseda ÚOHS – dosažené celkové příjmy za r. 2021
byly 59 902 894,94 Kč – výrazné překročení plánovaných příjmů; cca 6 mil. Kč
tvořeno daňovými  příjmy (správní  poplatky za spojování  soutěžitelů)  a  zbytek
nedaňové  příjmy;  celkové  čerpání  výdajů  ve  výši  266 779 tis.  Kč,  tj.
104 % po změnách; průměrný přepočtený počet zaměstnanců 226 – průměrný
měsíční plat 50 475 Kč (zvýšení o 3,01 % oproti 2020); věcné výdaje čerpány ve
výši  přes  61  mil.  Kč;  v průběhu  roku  došlo  k posílení  rozpočtu  o  neinvestiční
prostředky z programového financování a z rezerv (zejména z nespotřebovaných
výdajů z minulých let) o 24 mil. Kč (z toho 10,9 mil. Kč v provozní části a 13,1 mil.
Kč  jako  neinvestiční  prostředky  programového  financování);  v souvislosti
s pandemií  COVID vynaloženo  569 431  Kč  za  nákup  ochranných  prostředků  a
testů pro zaměstnance; výdaje na financování programů byly realizovány ve výši
přes 43 mil. Kč, z toho kapitálové výdaje 15,3 mil. Kč – vše v rámci programu
35302 –  schválený rozpočet výdajů  na financování  programů činil  30 mil.  Kč,
upravený  pak  na  33  mil.  Kč;  skutečné  čerpání  ovlivněno  zapojením  nároků
z nespotřebovaných výdajů – specifikoval; rozpočtová opatření v průběhu r. 2021
navýšeny o 1 mil. Kč (prostředky na financování stáží zaměstnanců české státní
správy v institucích EU, souvisejících s připravovaným předsednictvím v Radě EU;
dále byly vázány rozpočtové prostředky v platové oblasti  za neobsazená místa
v celkové  výši  6 943  tis.  Kč;  celkově  v r.  2021  provedeny  a  dokončena  4
plánované  audity  a  1  vnitřní  kontrolní  šetření  –  vyplynulo  17  doporučení  pro
zkvalitnění vnitřního kontrolního systému a fungování Úřadu – zásadnější zjištění
nebo prohřešky zjištěny nebyly.

Zpravodaj Jan Bauer základní data byla podrobně sdělena mpř. Solským a
jsou  obsažena  ve  velmi  dobře  zpracovaném  materiálu;  ÚOHS  označil  za
specifickou  organizaci,  která  je  zajímavá  nikoliv  finančními  toky,  ale  svým
výkonem  a  ochranou  hospodářské  soutěže  na  území  ČR;  vzniká  prostor  pro
diskusi  ohledně dění  na českém trhu – nespadá do diskuse o SZÚ; z pohledu
rozpočtových věcí není co doplnit.

V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné  rozpravě  zpravodaj  Jan  Bauer  přednesl  návrh  usnesení,  o
kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 18 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 59

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212298).

(Vzhledem k časovému předstihu byl dán prostor pro doprojednání přerušeného
bodu 12.)

12)
Informace z podvýborů

Patrik  Nacher  sdělil  informace  z podvýboru  pro  ochranu  spotřebitele,
který jednal 17. května – výplata náhrad od Sberbank z advokátních a notářských
úschov; konkrétně 8 advokátních a 1 notářské; celková výplata 23,4 mld. Kč k 11.
květnu  2022;  Garanční  systém  finančního  trhu  (GSFT)  eviduje  300  žádostí  o
zvýšené finanční  náhrady;  POS se  dále  zabýval  aplikací  novely  energetického
zákona ve vztahu ke spotřebiteli,  který vzešel v platnost 1. ledna 2022 a jeho
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další část vzejde od 1. července 2022; upozornil na nárůst spotřebitelských sporů
– od nového roku již 160 návrhů (za celý r. 2021 – 136 případů) na více jak čtyř
násobek; za zajímavý údaj označil 99,7 % zákazníků, kteří přešli od dodavatele
poslední instance (DPI) do řádného režimu – 0,3 % se týká zcela nekontaktních
zákazníků;  upozornil  na  množící  se  případy  s obesíláním  klientů  o  změně
podmínek i přes zafixované ceny – viz medializovaný dopis Pražské plynárenské,
a. s., které POS diskutoval; další jednání POS je plánované na 21. června 2022. 

Ivan  Adamec  ukončil  projednávání  bodu  a  vzhledem  k časovému
předstihu  oznámil  krátkou  přestávku  do 11:20 hodin,  kdy  začne  projednávání
dalšího bodu z programu.  

7)
SZÚ 2021 – kapitola 374 – Správa státních hmotných rezerv

Ivan Adamec přivítal předkladatele a požádal o úvodní slovo.

Pavel Švagr, předseda SSHR příjmy ve schváleném rozpočtu ve výši 40
mil. Kč – dosažená realita 221 mil. Kč – z toho 146 mil. Kč vratka DPH, která měla
časové rozložení  do příštího roku;  příjmy do SR odvedeny všechny – splněno;
z dočasně volných ploch 21 mil. Kč – logické – od doby pandemie Covid snaha o
maximální  využití  skladových  prostor  správou  –  ukončení  smluv  s některými
nájemci  –  po  utišení  doby  možné  opakované  pronajmutí;  výdaje  v rozpočtu
schváleny ve výši 2,75 mld. Kč – standardní rozpočet v normálních obdobích –
v důsledku Covid činil rozpočet 6,5 mld. Kč; pro letošní rok oznámil ještě výrazně
vyšší rozpočet (např. obdržení 8,5 mld. Kč na nákup plynu); čerpání je 3,2 mld. Kč
–  obsahuje  velmi  velké  nespotřebované  výdaje  –  obhajitelné;  z  3,2  mld.  Kč
struktura ochraňování Státních hmotných rezerv (ropa, ropné produkty, potraviny
a komodity, které SSHR vede) činí 1,8 mld. Kč z rozpočtu; nákup SHR v loňském
roce 755 mil. Kč – vyšší než v jiných letech v důsledku Covid; platy 246 mil. Kč –
standardně hlídáno MF; provozní výdaje 171 mil. Kč; u potravinových zásob se
nepodařilo splnit  veškeré úkoly – dáno nezájmem firem o soutěžní  prostředí  –
Vláda  informována,  probíhají  diskuse;  ve  spojení  pandemie  Covid  vydáno  na
nákup ochranných pomůcek 600 mil.  Kč – antigenní testy,  ochranné rukavice,
materiál pro očkování; aktuálně na skladech cca 176 mil. ks (ve výši 2,1 mld. Kč)
zdravotnických ochranných pomůcek – nákupy z let 2020/2021 a předaných od
MV i MZ – velká hodnota i velké množství – upozorňuje na problém s     blížící se
exspirací produktů – vysvětlil; v r. 2021 správa opět fungovala velmi intenzivně
– nárůst provozních nákladů  o cca 10 mil. – pro další rok část provozních nákladů
škrtnuta – pro r. 2023 doufá v ponechání stávající výše; informoval o dokončení
klíčové investice za cca 140 mil.  Kč –  administrativní  budova na Olbrachtově;
SSHR vlastní 2 budovy (Praha1 – Újezd, Olbrachtov); do r. 2022 nevyčerpáno 3,3
mld. Kč – z toho 1,880 mld. Kč účelově určené prostředky na Covid pro obměnu,
příp. dokup, 564 mil. Kč na potravinovou bezpečnost (r. 2022 bez přidělených
finančních prostředků na nákup potravin – jsou již letos zapojeny), programové
financování 263 mil. Kč – časový nesoulad od doby vypsání akce až do obdržení
faktury, 424 mil. Kč na pořízení pohotovostních zásob dle krizových plánů resortu
(zakázky  v běhu  –  upřesnil);  zaměstnanost  429  systemizovaných  míst,  154
služebních, 275 pracovních – průměrný plat 39 241 (dlouhodobě nejsou obsazena
všechna zaměstnanecká místa – odůvodnil);  v závěru poděkoval  za podporu a
součinnost všem členům hospodářského výboru.

Ivan Adamec zastupující zpravodaje Jiřího Slavíka uvedl, že vše důležité
a podstatně již zaznělo; v rámci uváděných provozních prostředků je optimistický
– očekává uklidnění situace; k platům sdělil, že navyšování mezd ve státní správě
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je  problém –  narůstání  v minulosti  nese  podíl  na  dnešní  inflaci;  k uvedenému
nemá výhrad. 

V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné rozpravě poslanec Ivan Adamec, zastupující zpravodaje Jiřího
Slavíka, přednesl návrh usnesení, o kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 16 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 60

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212302).

Ivan Adamec poděkoval za předložení SZÚ, projednávání bodu ukončil. 

Z důvodu časové úspory byla vyhlášena pauza do 11:35, kdy bude výbor
pokračovat bodem 8. schváleného programu. 

8)
SZÚ 2021 – kapitola 327 – Ministerstvo dopravy

Ivan Adamec bod uvedl, přivítal NM MD a požádal jí o úvodní slovo. 

Lenka Hlubučková, náměstkyně MD v loňském roce příjmy takřka 40
mld.  Kč  –  skutečné  plnění  necelých  20  mld.  Kč;  disproporce  způsobena
implementací  Národní plánu obnovy – v případě dotazů, podá další  informace;
přes 98 % všech přijatých příjmů tvořily prostředky z evropských fondů – největší
podíl tvořily strukturální fondy (operační program doprava – příjmy 16 mld. Kč) –
v menší míře jde o příjmy z komunitárních programů; MD pracuje s nástrojem pro
propojení  Evropy;  na  výdajové  straně  čerpáno  107,5  mld.  Kč  (téměř  93  %
upraveného rozpočtu) – po loňských úpravách činil 115,5 mld. Kč; v porovnání s r.
2020 čerpáno o 0,5 mld. Kč více; složení výdajů kapitoly MD – největší rámec
SFDI
(9,5 mld. Kč – o 3,5 mld. více než r. 2020); prostředky pro SFDI na krytí deficitu
příjmů
v r. 2021 57,3 mld. Kč a na předfinancování evropských programů 31,3 mld. Kč –
zejména pro operační program dopravy; nově předfinancování Národního plánu
obnovy;  výdaje  na  dopravní  obslužnost  5,2  mld.  Kč  –  krajům  a  hl.  městům
transferováno 3,4 mld. Kč; programy Evropské kosmické agentury 1,1 mld. Kč;
další výdaje vyplaceny v souvislosti s pandemií Covid 1,2 mld. Kč – větší podpora
železničním  dopravcům  –  vypsán  program  pro  autobusové  dopravce;  vlivem
pandemie nižší  výdaje  na kompenzaci  na státem nařízených slev z jízdného –
celkové výdaje 3,9 mld. Kč (v r. 2019 5,8 mld. Kč) – čerpání slev v letošním roce
1Q na úrovni doby před pandemií.

Ondřej Lochman čísla byla sdělena; SR uvádí na příjmové části téměř 40
mld. Kč a ve skutečnosti necelých 20 mld. Kč – kontaktoval MD – ze strany NM
Hlubučkové vysvětleno – podal informaci o zbývajících 20 mld. Kč (menší výdaje
než původně zamýšlené se nepovedlo vyčerpat) – očekává rychlejší čerpání pro
letošní rok.  

V rozpravě dále vystoupili:

Klára  Dostálová –  také  zaujata  rozporem  mezi  příjmovou  částí  a
čerpáním; Národní plán obnovy má šibeniční termín – odkládání v čase nejde –
podaří se v letošním roce NPO zazávazkovat?

Lenka  Hlubučková –  zazávazkováno  je  –  aktuálně  jsou  finanční
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prostředky čerpány; prozatím jde o národní finanční prostředky – ještě nedošlo ke
standardní  refundaci;  ze  strany  MD  milníky  ze  strany  finančních  prostředků
splněny  –  probíhá  schvalování  projektů  (celá  administrativa  s pojená  s NPO
doběhla) – MPO zveřejnilo metodiky, podle kterých budou finanční toky nastaveny
– MD dobíhá pouze refundační  část;  MD uveřejnilo  výzvy cca před 3 týdny –
předpoklad na obdržení evropských finančních prostředků v řádu jednotek mld.
zpět do systému; 

Klára  Dostálová –  doplňující  dotaz,  zda  je  alokováno  DPH  –  pokrytí
dofinancování z přesunu loňských peněz nebo nárokování dalších financí?

Ivan  Adamec –  upozornil,  že  zde  není  diskusní  kroužek  mezi  dvěma
dámami;

Lenka Hlubučková –  DPH se v resortu MD chová jinak než v ostatních
kapitolách s ohledem na příjemce, kterým je Správa železnic a ŘSD – nebude
žádáno o další finanční prostředky na DPH;

Martin Kolovratník – požádal o částku, která plyne krajům – požádal o
upřesnění čísel a porovnání letošního čerpání s loňským;

Lenka  Hlubučková –  momentálně  nedokáže  odpovědět,  zda  čerpání
v meziročním srovnání je rychlejší nebo stejné; loni finanční prostředky téměř 100
%  vyčerpány  –  nevyčerpaný  zbytek  převeden  pro  r.  2022;  při  sestavování
rozpočtu  na  r.  2023  podle  programového  prohlášení  vlády  bude  MD  nově
nárokovat 6 mld. Kč oproti stávajícím 4 mld. Kč;

Ondřej Lochman – upozornil na drobnost – nevyčerpání 15 mld. Kč z NPO
může přinést problémy – nezná detailně – předpokládá již nějaké výdaje, které
budou  muset  být  uhrazeny  z národních  zdrojů;  požádal  kolegy  o  racionální
komunikaci – vzhledem k šibeničním termínům očekává nevyčerpání všeho;

Lenka  Hlubučková –  finanční  prostředky  vynaloženy  byly  z národních
zdrojů  a  teprve  nyní  dochází  k tomu,  že  se  jednotlivé  projekty  schvalují  dle
administrativního  postupu,  který  byl  s NPO  schválen  a  je  žádáno  o  jejich
proplacení; připouští seznání EK, kdy nedojde ke kvalifikaci některých projektů do
NPO – zatím taková indikace není; v uvedeném případě by hrozilo nesplnění NPO,
ale Správa železnic, která je příjemcem, má spoustu dalších projektů, kterými by
bylo možné nekvalifikované nahradit;

Martin Kolovratník – reagoval na posl. Lochmana – nevidí jako politicky
sporný bod pro plénum – osobně vnímá jako posun v čase – vysvětleno NM; kolik
SFDI převáděl z roku na rok – jaké bylo čerpání a jaký zůstatek?

Lenka Hlubučková – jde o jednotky mld. Kč cca 3,5 mld. Kč – konkrétní
částku zašle e-mailem.  

V podrobné  rozpravě  zpravodaj  Ondřej  Lochman  přednesl  návrh
usnesení, o kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 16 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 61

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212299).

Ivan Adamec poděkoval za vedenou diskusi a ukončil projednávání bodu.

9

https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212299


9)
SZÚ 2021 – kapitola 373 – Úřad pro přístup k     dopravní infrastruktuře

Ivan Adamec přivítal předsedu ÚPDI a požádal o jeho úvodní slova.

Pavel  Kodym,  předseda  ÚPDI  v úvodu  přítomným členům představil
místopředsedu  ÚPDI  –  Miloslava  Kotheru;  ÚPDI  nemá žádné  podřízené  úřady;
veškeré ukazatele dodrženy – spolupráce s MF; konstantně obsazený úřad – 22,13
přepočtený průměrný stav zaměstnanců; v r. 2021 proběhla kontrola ze strany
ČSSZ bez vážnějších závad; v případě potřeby doplní a vysvětlí.

Zpravodaj Antonín Tesařík sdělil, že ÚPDI nedisponuje velkým rozpočtem,
ale  významově  je  důležitý  pro  zajištění  transparentnosti  a  diskriminačního
přístupu na dopravní cestu; s odkazem na přiložený materiál zmínil rozpočtované
výdaje 22 311 tis. Kč; ke konci roku 21 886 tis. Kč – čerpání ve výši 98,09 % při
zahrnutí  čerpaných nároků  z minulých období  jde o  čerpání  výši  91,3  %,  tzn.
dodržení výdajů pro r. 2021; konečné rozpočtování příjmů ve výši 416 599 Kč –
především ze správních poplatků, příp. pokut z přestupkových řízení; konstatoval
dodržení ukazatele platů – čerpání 90,56 %; specifické ukazatele stanovené pro r.
2021 dodrženy; nedošlo k čerpání kapitálových výdajů; v závěru zmínil proběhlou
kontrolu  ze  strany  ČSSZ  –  velmi  podrobná  a  vše  bylo  shledáno  v pořádku;
předložený SZÚ podporuje.  

V rozpravě dále nikdo nevystoupil. 

V podrobné rozpravě zpravodaj Antonín Tesařík přednesl návrh usnesení,
o kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 62

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212305).

Ivan Adamec všem přítomným poděkoval a bod ukončil.

10)
Zpráva o činnosti a hospodaření Úřadu pro přístup k     dopravní

infrastruktuře za rok 2021 – sněmovní tisk 214

Ivan Adamec stručně ST představil a opakovaně požádal předsedu ÚPDI o
předložení ST.

Pavel Kodym, předseda ÚPDI  v úvodu představil  hlavní  funkce a cíle
Úřadu;  shrnul  problémy  železnic  v ČR;  zmínil  se  o  nejdůležitějších  případech
řešených v roce 2021, mezi které patřilo schvalování omezení provozování dráhy,
posuzování  prohlášení  o  dráze  a  rozhodování  o  přidělení  kapacity  –  obrovský
posun v modernizaci dopravní cesty; zmínil se o státním dozoru, cenové kontrole
a řešených přestupcích – některé specifikoval; část podstatných rozhodnutí byla
napadena žalobami – v roce 2021, resp. dosud, neshledaly soudy v činnosti Úřadu
pochybení.

Zpravodaj  Antonín Tesařík  činnost byla popsána předsedou Kodymem;
z osobního pohledu je zřejmý záběr Úřadu, který je velmi široký  –  výčet všech
směrnic a legislativy, kterou se musí řídit včetně činnosti – jednotlivě vyjmenoval;
největší bolestí železnice je nepřiměřené vysoké vytížení ve vybraných úsecích –
situaci komplikují nesprávně nastavené ceny, které nelze z pozice Úřadu ovlivnit;
zmínil  problém  v oblasti  pravidel  přednosti  pro  přidělování  kapacity  –  jejich
priority, v ukládání povinné údržby u málo využívaných nebo nevyužívaných tratí
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a plynoucí doporučení ze zákona  o prospěšnosti zákonnou úpravu vykonat pro,
možnou  optimalizace  rozsahu  sítě;  Úřad  funguje  nejen  jako  správní  kontrolní
dozorová činnost,  ale  také velmi  silně působí  metodicky –  organizuje  schůzky
nebo jednání s účastníky trhu, které informuje o vývoji legislativy – předcházení
sporů; přijetí Zprávy v předkládané podobě podporuje.

V rozpravě dále vystoupili:

Martin  Kolovratník –  rozumí,  že  Úřad  nemá moc  hýbat  s  cenami  za
použití  dopravní  cesty,  ale  má  takovou  možnost  Správa  železnic  nebo  ne?  –
osobně řeší na správní Radě z hlediska příjmů organizace; může Úřad poukázat
na levnější cenu nebo je na rozhodnutí společnosti?; v oblasti letecké dopravy –
byla nějaká projednávaná témata na letišti Praha?

Pavel Kodym – Správa železnic může ceny měnit – probíhala jednání –
příslib úpravy ze strany SŽ; za důležitou věc v této oblasti zmínil složku – náklady
na řízení provozu, které se odvíjejí od vlakových kilometrů – specifikoval – krátký
vlak je levný, ale zabírá kapacitu – překážkou čtyř vozové rychlíky (neefektivita
využití);  dle  pravidel  přídělu  kapacity  vzniká  absolutní  přednost  pro  dopravní
obslužnost – následkem neexistence nákladní dopravy v příměstských oblastech;
letiště  bez  dění  –  Úřad  předpokládal  námitky  –  pandemií  vznikly  leteckým
přepravcům jiné starosti

V podrobné rozpravě zpravodaj Antonín Tesařík přednesl návrh usnesení,
o kterém se následně hlasovalo.

Hlasování: 13 pro, 0 proti, 0 se zdrželo – usnesení č. 63

     (viz https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212303).

Ivan  Adamec všem  přítomným  poděkoval  a  bod  ukončil.  Vzhledem
k projednání  dalších  bodů  v mezidobí  byl  program vyčerpán,  poděkoval  všem
přítomným,  připomněl  mimořádnou  schůzi  výboru  1.  června  2022
k energetickému balíčku a 9. schůzi ukončil. 

Hlasování o závěrečných usneseních (hlasovací listiny) jsou přílohou tohoto
zápisu a naleznete je zde:

https://www.psp.cz/sqw/hp.sqw?k=3506&ido=1550&td=22&cu=9. 

Marek NOVÁK v. r. Ivan ADAMEC v. r.

ověřovatel výboru předseda výboru
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https://www.psp.cz/sqw/hp.sqw?k=3506&ido=1550&td=22&cu=9
https://www.psp.cz/sqw/text/text2.sqw?idd=212303


Zapsala: Kateřina Tůmová

Dne: 26. května 2022

Za správnost: Kateřina Tarant, tajemnice výboru
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